

СОДЕРЖАНИЕ

CONTENTS

Vox redactoris

<i>Francine-Dominique Liechtenhan.</i> Avant-propos .....7	<i>Francine-Dominique Liechtenhan.</i> Avant-propos .....7
<i>Larisa Soboleva.</i> The Life of a State in the Human Dimension .....11	<i>Larisa Soboleva.</i> The Life of a State in the Human Dimension .....11

Scientia et vita

<i>Райнхард Нахтигаль.</i> Жизнь и труды немецкого историка и филолога Готфрида Шрамма (1929–2017) .17	<i>Reinhard Nachtigal.</i> The Life and Work of the German Historian and Philologist Gottfried Schramm (1929–2017) .17
--	--

Problema voluminis

Второе путешествие Петра Великого в Европу: события и люди	Peter the Great's Second Journey to Europe: Events and People
<i>Emmanuel Le Roy Ladurie.</i> Réflexions sur la Régence (1715–1723) (en français, en russe).....29	<i>Emmanuel Le Roy Ladurie.</i> Reflections on the Regency (1715–1723) (in French, in Russian) .....29
<i>Татьяна Базарова.</i> Путешествие вице-канцлера П. П. Шафирова в Западную Европу (1716–1717) .. 46	<i>Tatiana Bazarova.</i> The Journey of Vice- Chancellor Pyotr Shafirov to Western Europe (1716–1717) .. 46
<i>Kristina Kuentzel-Witt.</i> Peter the Great's Intermezzo with G. W. Leibniz and G. Delisle: The Development of Geographical Knowledge in Russia. ....63	<i>Kristina Kuentzel-Witt.</i> Peter the Great's Intermezzo with G. W. Leibniz and G. Delisle: The Development of Geographical Knowledge in Russia. ....63
<i>Владислав Ржеуцкий, Дмитрий Гузович.</i> Вербовка иностран- ных специалистов – выходцев из Франции и франкоязычной Швейцарии в эпоху Петра I ... 79	<i>Vladislav Rjéoutski, Dmitri Gouzévitch.</i> Recruitment of Foreign Specialists from France and French-speaking Switzerland during the Reign of Peter I. ....79
<i>Артур Мустафин.</i> Роль барона А. Х. Любераса в коллегиальной реформе Петра I: новые документы .....99	<i>Arthur Mustafin.</i> New Information about Baron A. Ch. Luberas and his Role in the Collegiate Reform of Peter I .....99
<i>Екатерина Андреева.</i> Второе евро- пейское путешествие Петра I и приезд французских мастеров в Петербург .....114	<i>Ekaterina Andreeva.</i> Peter I's Second European Journey and the Arrival of French Masters in St Petersburg .....114
<i>Роксана Реброва.</i> Дворец Федора Апраксина и «образцовый дом» Ж.-Б. Леблон: деятельность фран- цузского архитектора в Петер- бурге по новым источникам ...130	<i>Roksana Rebrova.</i> Fyodor Apraksin's Palace and J.-B. Le Blond's “Model Home” : New Data on the French Architect's Plans for St Petersburg. ....130

**СОДЕРЖАНИЕ**

**CONTENTS**

*Александр Лавров.* Между империей и царством: путешествие подьячих из Архангелогородской губернии на театр Северной войны в 1716–1718 гг. . . . . 139

*Alexander Lavrov.* Between Empire and Tsardom: The Trip of Clerks from Arkhangelsk Province to the Theatre of the Great Northern War, 1716–1718 . . . . . 139

Искусство и дипломатия

Art and Diplomacy

*Людмила Будрина.* Пара малахитовых ваз екатеринбургских мастеров в имперской дипломатии . . . . 151

*Lyudmila Budrina.* Two Malachite Vases by Yekaterinburg Masters in Imperial Diplomacy . . . . . 151

*Евгения Коньшьева.* «Комплекс превосходства»: павильон СССР на Всемирной выставке в Париже и советская культурная дипломатия . . . . . 161

*Evgeniya Konyshева.* Superiority Complex: The Pavilion of the USSR at the Exposition Internationale in Paris and the Soviet Cultural Diplomacy . . . . . 161

**Conceptus et conceptio**

*Александр Каменский.* К проблеме «вековой русской отсталости» . 185

*Alexander Kamensky.* On 'Age-old Russian Backwardness' . . . . . 185

*Андрей Епимахов.* Теория фронта и археология бронзового века Урала . . . . . 207

*Andrei Epimakhov.* The Frontier Theory and Bronze Age Archaeology in the Urals . . . . . 207

*Lewis H. Siegelbaum, Leslie Page Moch.* Escaping in Twentieth-Century Russia . . . . . 220

*Lewis H. Siegelbaum, Leslie Page Moch.* Escaping in Twentieth-Century Russia . . . . . 220

*Олег Горбачев.* Мигранты и Российское государство в XX веке: возможности и ограничения . . 240

*Oleg Gorbachev.* Migrants and the Russian State in the 20<sup>th</sup> Century: Opportunities and Limitations . . 240

**Disputatio**

*Валерий Юнгблуд, Артем Збоев.* Деятельность американских неправительственных организаций на постсоветском пространстве в 1990-е гг. . . . . 251

*Valery Yungblud, Artyom Zbojev.* The Activity of American Non-Governmental Organisations in the Post-Soviet States during the 1990s. . . . . 251

**Controversiae et recensione**

*Ольга Кошелева.* Современная отечественная историография России предпетровского времени: новые аспекты . . . . . 269

*Olga Kosheleva.* Contemporary Russian Historiography on the Pre-Petrine Era: New Aspects . . . . . 269

*Юлия Матвеева.* В мире псевдонимов русского зарубежья . . . . 290

*Yulia Matveeva.* In the World of Pseudonyms of the Russian Abroad . . . . 290

*Юлия Подлубнова.* Цена Арктики . . . . . 299

*Yulia Podlubnova.* The Price of the Arctic . . . . . 299

Об авторах . . . . . 306

On the authors . . . . . 306

Сокращения . . . . . 311

Abbreviations . . . . . 311